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هزینه حفاظت زیســتگاه ها از کجا باید تامین شود؟ 
پاســخ به این ســؤال به محل اختــاف گروه های 
زیست محیطی، ذی نفعان، متخصصان و مسئولان این 
حوزه تبدیل شده است. حالا »سازوکار علمی- سیاسی 
بین دولتی تنوع زیســتی و خدمات زیســت بومی« 
)IPBES( پس از بررسی زیستگاه های مختلف در دنیا 
به این نتیجه رسیده که درآمد حاصل از بهره برداری 
از گونه های وحشــی، نقش مهمــی در حفاظت از 
زیســتگاه ها دارد. این پلتفرم بین المللی که رابطی 
بین جامعه علمی و سیاستگذاران حوزه محیط زیست 
در کشورهاست، برای پاسخگویی به نیازهای علمی 
دولت ها و نهادهای زیست محیطی سازمان ملل متحد 
و دیگر ذی نفعان مربوطه درباره تنوع زیستی و خدمات 
زیست بوم پایه  گذاری شده اســت. ایران نیز یکی از 
139عضو این ساز وکار است و تا به حال نقش محوری 
در رشد و توسعه این سازوکار بین المللی داشته است. 
زندگی میلیاردها نفر در دنیا به استفاده از گونه های 
وحشی)گیاه و جانور( به عنوان غذا، دارو، انرژی، درآمد 
و بسیاری اهداف دیگر متکی است و از آنها سود می برد. 
استفاده پایدار از گونه های وحشی در هویت و زیست 
بسیاری از مردم بومی و جوامع محلی، نقش اساسی 
دارد. تضمین پایداری اســتفاده از گونه های وحشی، 
)آموزش چگونگی استفاده پایدار و توقف بهره برداری 
بیش از حد( برای معکوس کردن روند جهانی کاهش 

تنوع زیستی ضروری است. 

برداشت از حفاظت جدا نیست
حمیدرضا میرزاده، فعال محیط زیست، منشأ اختاف 
را در این می داند که »ما برداشــت را از حفاظت جدا 
می دانیم؛ درصورتــی که اتفاقا برداشــت، جزئی از 
حفاظت است.« او در گفت وگو با همشهری می گوید: 
بدون اینکه فکری به حال برداشت از طبیعت کرده 
باشــیم، نمی توانیم برای حفاظت از طبیعت کاری 
انجام دهیم. چه ما بخواهیم یا نه، »برداشت« به قیمت 
جان افراد، در تعارض بین محیط بانان و جنگلبانان 
با شکارچی متخلف تمام می شود. به این تعارضات، 
چرای بی رویه دام، برداشت غیرمجاز چوب، گیاهان 
دارویی و... را نیز اضافه کنید. برداشت از منابع طبیعی، 
نیازمند ارزیابی دقیق از داشته های فعلی است. یکی 
از دلایل مخالفان برداشت به خصوص مخالفان شکار 

تروفه)گونه قابل شــکار(، نبود ارزیابی  و سرشماری 
از گونه های وحشی است. حمید رضا میرزاده معتقد 
اســت که مطالعات ارزیابی و سرشماری ها در کشور 
عموما کامل نیست چرا که برای اجرای این پروژه ها 
بودجه کافی وجود ندارد و به »درآمد حاصل از مدیریت 
برداشت« به عنوان منبع مالی نگاه نمی کنیم. جامعه ای 
که نیازمنــد منابع طبیعی اســت، منتظر نمی ماند 
پول باعوضی برای ارزیابــی ظرفیت برد مناطق به 
محیط زیســت تزریق شــود و پس از چندین سال 
بررســی، میزان برداشت اعام شــود. ضمن اینکه 
مطالعات این چنینی اعتبارشــان را خیلــی زود از 
دست می دهند. ما مجبوریم بخشی از درآمد برداشت 
محتاطانه، آگاهانه و علمی را صرف مطالعات به روز 
کنیم، ولی متأسفانه در مدیریت زیستگاه ها، کسی 
شهامت پرداختن به آن را ندارد؛ به طور مثال سازمان 
حفاظت محیط زیست سال هاست درصدی از ظرفیت 
زیستگاه را برای شکار تروفه درنظر می گیرد؛ مثا از 
300قوچ و میش، مجوز شــکار 10راس را می دهد. 
تأثیر این برداشت در جمعیت زیستگاه، تقریبا صفر 
اســت ولی می بینیم که هر ســال بیماری طاعون 
نشخوار کنندگان حداقل 200رأس را از بین می برد و 
برای حل آن بودجه نداریم. اگر درآمد حاصل از شکار 
در هر منطقه شفاف بود، می شد بخشی از این درآمد را 
با اولویت بندی به حل مشکات و تعارضات آن منطقه 

مثل واکسینه کردن همه دام ها در منطقه، آموزش 
شکارچی محلی، خودروی محیط بان و... می شد هزینه 
کرد؛ کاری که بودجه سازمان حفاظت محیط زیست 

به هیچ عنوان پاسخگوی آن نیست.

غفلت از مدیریت منابع
او مشکل اصلی را با وجود زیرساخت های لازم، نبود 
برنامه ریزی درســت می داند و می گویــد: در نهایت 
مشخص نمی شود که از محل فروش منابع طبیعی 
چقدر درآمد کســب و در کجا هزینه شده است. به 
دلیل عدم شــفافیت و تداوم در رویه های مدیریتی، 
مســئولان مناطق نمی توانند هزینه هــای خود را 
مدیریت کنند. برنامه ریزی اقتصادی برای حفاظت 
از طبیعت در ایران مثل کارگر روزمزد اســت. به این 
صورت که یک ســال بودجه خوبی به زیســتگاه ها 
داده می شــود؛ مثا موتور برای گشتزنی خریداری 
می شود، ولی تا 4 ســال دیگر هیچ خبری از بودجه 
نیست. 4سال بعد که بودجه بیاید، آن فقط به تعمیر 
موتورها کفاف می دهد. از ســوی دیگر ما مدیریت 
منابع را فقط محدود در شــکار دیده ایم؛ درحالی که 
حفر چاه های غیرمجاز در زیســتگاه ها و شخم زدن 
منابع طبیعی برای دیم نیز بخشی از فرایند برداشت 
اســت و ما از آنها غفلت کرده ایم. توصیه »سازوکار 
علمی-سیاســی بین دولتی تنوع زیستی و خدمات 

زیســت بومی« )IPBES( به سیاســتگذاران حوزه 
محیط زیست براساس نتایج پایلوت هایی است که در 
کشورها و زیستگاه های مختلف با حضور کارشناسان 
اکولوژیست، جامعه شناس، روانشناس و اقتصاد دان 
انجام شده است. عبدالله ســالاری، اکولوژیست در 
گفت وگو با همشــهری می گوید: این تیم در نهایت 
به دنبال رسیدن به دستورالعمل های اجرایی مشترک 
بــرای حفاظت از ســایر مناطق اســت. حفاظت از 
زیستگاه های طبیعی مســتلزم هزینه های بسیاری 
از حقــوق محیط بان تا آذوقه، بنزیــن، خرید ادوات 
و... اســت. ســازمان حفاظت محیط زیست در همه 
دولت های پیشین از تامین این هزینه ها و دولت ها در 

پذیرش اهمیت حفاظت از زیستگاه ها عاجر بوده اند.
عبدالله سالاری نیز پاشنه آشیل حفاظت مناطق را 
مسائل مالی می داند و می گوید: حیات وحش، منبع 
طبیعی تجدیدپذیری است که پس از رسیدن به حد 
پایداری، به طور طبیعی با آفت و بیماری از بین می رود 
و بخشی از آن نیز توسط متخلفان برداشت می شود 
بدون اینکه بهبودی در امر حفاظت ایجاد شود. این 
سازوکار علمی توصیه کرده است که بخشی از منابع 
طبیعی تجدیدپذیر را به شرط پایداری اکوسیستم 
می توان برای حفاظت از زیستگاه به کار برد. برداشت از 
اکوسیستم، یک ابزار مدیریتی است که ما در ایران به 

درستی و با شفافیت از آن استفاده نمی کنیم.

زهرا رفیعیگزارش
خبرنگار

معاون میراث فرهنگی: 
در پرداخت حقوق کارکنان پایگاه ها 

شاهکار کردیم

معاون میراث فرهنگی در پاسخ به اعتراضی که به دستورالعمل 
اداری و استخدامی کارگران پایگاه های میراث ملی و جهانی شده 
است، گفت:  کار بسیار بزرگی برای پایگاه ها انجام دادیم، شاهکاری 

شده که مشکل تأخیر در پرداخت حقوق ها حل شود.
همین هفته گذشته بود که جمعی از متخصصان میراث فرهنگی و 
نیروهای پایگاه های میراث ملی و جهانی با انتشار نامه ای سرگشاده 
نســبت به دســتورالعمل وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی درباره تعیین وضعیت و استخدام نیروی انسانی 
شاغل در پایگاه های میراث ملی و جهانی معترض شدند و نسبت به 
آینده مرمت، نگهداری و حفاظت از مهم ترین آثار تاریخی هشدار 
دادند. به گزارش ایسنا، این دســتورالعمل در 14تیرماه1401 با 
هدف انتظام بخشی به امور اداری و استخدامی کارگران پایگاه های 
میراث ملی و جهانی، صادر شــد که موجــب نگرانی و اعتراض  
کارکنان پایگاه ها شــد، به ویژه آنکه عاوه بر تفویض اختیار امور 
پایگاه ها به استان ها، پای شــرکت های پیمانکار به محوطه های 
تاریخی باز می شود. علی دارابی،  معاون میراث فرهنگی و قائم مقام 
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی اما محتویات 
این دستورالعمل را قابل دفاع  دانسته و به ایسنا گفته است: کار 
بسیار بزرگی برای پایگاه های میراث ملی و جهانی انجام دادیم؛ 
حقوق آنها را که از محل اعتبارات عمرانی )بودجه تملک دارایی( 
پرداخت می شــد و گاه تا برج چهار و پنج بــه تأخیر می افتاد، با 
دستور رئیس جمهور از فروردین ماه1401 و از محل بودجه جاری 
پرداخت کردیم. او افزود: موضوع این اســت که براســاس نظام 
سازمان برنامه و بودجه، آنهایی که استخدام رسمی نیستند، باید 
با شرکتی طرف قرارداد شوند؛ چرا که بخشی از این افراد کارمند 
وزارت میراث فرهنگی نیستند و پروژه ای کار می کنند. وقتی هم 
پروژه تمام می شــود، باید بروند.  اما بعضی    از آنها با وجود پایان 
همکاری و پروژه، همچنان به حضور خود در پایگاه ها ادامه داده اند 
و برداشت شان این است که دیگر باید استخدام شوند. دارابی گفت:  
 کار بزرگی که انجام شده، شاهکاری در دولت آقای رئیسی و وزارت 
آقای ضرغامی اســت. آقای رئیسی وقتی به تخت جمشید رفته 
بودند، همکاران ما در پایگاه میراث جهانی تخت جمشید به ایشان 
گفتند 5ماه است حقوق نگرفته اند، حالا ما با دستور رئیس جمهور 
حقوق این نیروها را از محل بودجه جــاری پرداخت می کنیم. 
قائم مقام وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با اشاره 
به اســتمرار پرداخت حقوق نیروهای پایگاه های میراث ملی و 
جهانی از محل بودجه جاری، افزود: این دستور به تصویب رسیده 
و مصوبه هیأت دولت دارد. فقط هم شامل حال میراث فرهنگی 
نمی شود. این مصوبه به سایر دستگاه ها هم تسری پیدا کرده و آقای 
رئیسی هم اعام کرده اند هر کسی با دولت کار می  کند، ما به عنوان 
دولت باید حقوقش را به موقع پرداخت کنیم، فارغ از اینکه به چه 

شیوه ای با دولت کار می کند.

سیدعزت الله ضرغامی
وزیر میراث فرهنگی و صنایع دستی

سوداگران و بســازوبفروش ها معماری را از 
بین برده اند. معماری مسئله ملی است و 
باید در مورد آن اعلام خطر کنیم و هشدار 
دهیم. به معاونان میراث فرهنگی کشــور 
توصیه می کنم از پشت میزها بلند شوید 
و به مراکز تحت مدیریت نظــارت میدانی 
کنید. شما مسئولیت دارید و باید اشراف 
بالا نسبت به مباحث میراثی داشته باشید.

مرتضی نظری 
سرپرست اداره میراث فرهنگی و 

گردشگری شهرستان شاهرود
ورود خودروهــای آفــرود و تورهــای فاقــد 
مجوز رسمی به مناطق گردشگری کویری 
و جنگلی به ویژه جنگل هیرکانی ابر ممنوع 
است. برای جلوگیری از صدمات بیشتر 
به محیط زیست این ناحیه و جلوگیری از 
معضلات اجتماعی به وجود آمده، از ورود 
خودروهــای آفــرود و تورهــای فاقد مجوز 

رسمی به جنگل ابر جلوگیری می شود.

عدد ســکونت انســان در غار قلعه کرد 
آوج اســت. حامــد وحدتی نســب، 
سرپرســت هیــأت باستان شناســی 
ایــن غــار گفتــه اســت: پیش تــر موفق 
به کشــف دنــدان کــودک نئاندرتــال با 
قدمــت ۱۵۵هــزار ســال شــدیم و حــالا 
فرهنگــی  بقایــای  و  ســنگ افزارها 
به دســت آمــده مشــخص کــرد ســن 
لایه هــای پایینــی غــار ۴۰۰هــزار ســال 
است و این غار قدیمی ترین سکونتگاه 

انسان در ایران است.
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از عمر کوهستان فلیندرز یا همان موزه 
بزرگ فضــای باز جهــان در اســترالیای 
جنوبی می گذرد و حالا دولت استرالیا 
تصمیم دارد این کوهستان را تا 2سال 
آینــده در فهرســت میــراث جهانــی 
یونسکو به ثبت برساند. رشته کوه های 
غنــی از فســیل  فلینــدرز شناســنامه 
زمین شناســی اســت که در شناسایی 
تاریخ و تکامل در سیاره زمین اهمیت 

بسیار دارد.
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نهاد بین المللی تنوع زیستی به دولت ها توصیه کرده که حفاظت از عرصه های طبیعی بدون برداشت پایدار امکان پذیر نیست
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